
M iközben az orosz hadsereg ismét ra-
kétákkal lőtte Kijevet, az orosz–ukrán 

háború lehetséges befejezésének tervét 
ismertette tegnap, a G20-csúcstalálkozón 
videokapcsolaton elmondott beszédében 
Volodimir Zelenszkij ukrán elnök. Zelensz-
kij szerint ehhez elengedhetetlen az orosz 
csapatok kivonása és Ukrajna területi egy-
ségének helyreállítása, a háború befeje-
ződése után pedig országának hatékony 
biztonsági garanciákra lesz szüksége. A há-

ború utáni biztonsági rendszer létrehozása 
céljából nemzetközi értekezletet javasolt, 
amelyen szerinte egy kijevi megállapodást 
kellene megkötni. Az ukrán elnök ismét 
bírálta Oroszországot az ukrán energia-
rendszer lerombolása miatt. „Oroszország 
fegyverként veti be a hideget emberek mil-
liói ellen” – jelentette ki. Zelenszkij amúgy 
tegnap azt mondta, a háború fordulópont-
jának tekinti az ukrán hadsereg herszoni 
felszabadító hadműveletét, amely szerinte 

Ukrajna győzelméhez fog vezetni. Eközben 
Szergej Lavrov orosz külügyminiszter tegnap 
a G20-csúcstalálkozón az ottani részvéte-
lét összegző sajtóértekezletén arról beszélt: 
Oroszország nem utasítja el a tárgyalásokat 
Ukrajnával, ezt csak Kijev teszi. Az orosz kül-
ügyminiszter irreálisnak minősítette a tár-
gyalások elé támasztott ukrán feltételeket. 

Közben tegnap az orosz erők újabb légi-
támadást hajtottak végre az ukrán fővá-
ros, Kijev ellen, a légvédelem négy rakétát 

megsemmisített, de becsapódás történt a 
város központjában. A belvárosban lévő 
Pecserszk kerületben két lakóépületet talál-
tak el lövedékek. Ukrajna több más régió-
jából is robbanásokról érkeztek jelentések. 
Egyébként az ENSZ Közgyűlése hétfőn elfo-
gadott határozatában szólított fel Oroszor-
szág felelősségre vonására, illetve háborús 
jóvátételi kötelezettsége megállapítására, 
amiért a nemzetközi jogot megsértve meg-
támadta Ukrajnát. (Hírösszefoglaló)
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Aurescu a magyar hivatalos személyek látogatásait is felvetette

A magyarországi hivatalos személyek magánjellegű romániai látogatásai és az általuk 
ott tett kĳ elentések is szerepeltek a magyar–román külügyminiszteri tárgyalások témái 
között – mondta el a megbeszéléseket követően Bogdan Aurescu. A román diplomácia 
vezetője a felelős megszólalások fontosságát hangsúlyozta a közös értékek jegyében, 
amelyeket a kétoldalú alapszerződés és a stratégiai partnerségről szóló nyilatkozat 
rögzít, emellett Románia alkotmányát, és az európai és euroatlanti térség értékeit is szem 
előtt kell tartani. Aurescu egyben elfogadhatatlannak nevezte, hogy a Mi Hazánk nem-
zetpolitikai kabinetvezetője – aki azóta már nem tölti be a tisztséget – a közelmúltban 
Parászka Boróka erdélyi újságíróval szemben fenyegető kĳ elentéseket tett, és ismételten 
jelezte, hogy a román hatóságok elítélik a lépést. Beszélt arról is, hogy év végéig ismét 
találkoznak a magyar–román kisebbségi vegyes bizottság társelnökei, majd – a korábbi 
találkozókon elhangzottakhoz hasonlóan – ismét megemlítette, hogy a magyarországi 
román kisebbség több nehézséggel is szembesül, különösen a román nyelvű sajtó és 
az anyanyelvi oktatás terén. Egyébként Aurescu napirendjén a magyarországi román 
közösség képviselőivel való találkozó is szerepelt. A román külügyminiszter ugyanakkor 
köszönetet mondott, amiért Magyarország feltétel nélkül támogatja Románia schengeni 
csatlakozását, és azt is közölte, jövőre kezdi el működését a budapesti székhelyű ma-
gyar–román közös kereskedelmi kamara. Ezt már csak azért is fontosnak nevezte, mert 
Magyarország Románia egyik legfontosabb kereskedelmi partnere, a két ország közötti 
kereskedelmi forgalom értéke tavaly elérte a 11 milliárd eurót. A húszéves stratégiai part-
nerség kapcsán kiemelte: Románia nyitott minden együttműködési és közös fejlesztési 
lehetőségre. Havasi Bertalan, a magyar miniszterelnök sajtófőnöke az MTI-nek elmondta: 
Bogdan Aurescuval Orbán Viktor kormányfő is tárgyalt a Karmelita kolostorban. (B. L.)
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Potápi: a szórványnak kulcsszerepe
van a magyarság megmaradásában
A szórványközösségek a magyarság 
végvárai: kulcsszerepük van az össz-
magyarság megmaradásában – közölte 
a magyar Miniszterelnökség nemzetpo-
litikáért felelős államtitkára tegnap, a 
magyar szórvány napján. Potápi Árpád 
János felidézte: az Országgyűlés 2015. 
november 3-án a határon túli magyar-
ság iránt viselt, az alaptörvényben 
rögzített felelősségnek megfelelve 
november 15-ét, Bethlen Gábor erdélyi 
fejedelem születésének és halálának 
napját a magyar szórvány napjává nyil-
vánította. Az államtitkár hangsúlyozta: 
ha a szórványmagyarság meggyengül 
vagy elvész, utána a tömbmagyarság 
következik, ezért is fordít a magyar 
kormány kiemelt fi gyelmet a szórvány-
magyar közösségek megerősítésére, 
támogatására. Az államtitkár rámuta-
tott arra, hogy a szórványközösségek 
a Kárpát-medencében a Magyarorszá-
gon kívüli magyarság csaknem felét 
teszik ki; a 20. században drasztikusan 
megfogyatkoztak, de az elmúlt bő egy 
évtized igazolta azt, hogy nincs visz-
szafordíthatatlan folyamat. Kiemelte: a 
nemzetpolitikai államtitkárság számos 
szórványban működő intézmény, szer-
vezet, szórványkollégium kiszámítható 
támogatását biztosítja. Jelezte: a Nem-
zeti Újrakezdés Program keretében 
támogatják a szórványban működő 
intézmények és szervezetek működé-
sét, fejlesztését, valamint programjait, 
emellett kifejezetten a szórványközös-
ségek támogatására jött létre 2015-ben 
a Petőfi  Sándor-program: ösztöndíjaso-
kat küldenek a szórványban működő 
magyar szervezetekhez.

Előrehozott polgármester-választást
tartanak Koszovóban
Előrehozott választást írt ki a koszo-
vói elnök azokban az észak-koszovói 
önkormányzatokban, amelyek vezetői 
a Szerbia és Koszovó közötti rend-
számtáblavita hevében mondtak le 
tíz napja. A Koszovó északi részén élő 
szerb kisebbség tagjai november első 
hetében úgy döntöttek, hogy kivonul-
nak a koszovói állam intézményeiből, 
tiltakozásul amiatt, hogy a pristinai 
hatóságok elrendelték : a Szerbia által 
kiadott rendszámtáblákat koszovói-
akra kell cserélni. Csaknem 600 szerb 
lépett ki a koszovói rendőrség köte-
lékéből, miután a pristinai belügymi-
niszter felfüggesztette az egyik helyi 
szerb rendőrségi vezetőt. Az ugyanis 
bejelentette, hogy a karhatalom szerb 
tagjai nem hajtják végre az utasítást, 
amely szerint előbb fi gyelmeztetniük, 
majd büntetniük is kell az autóso-
kat, akik nem cserélik le gépkocsijuk 
rendszámtábláját. A szerb nemzeti-
ségű rendőrök mellett bírák, ügyészek 
és hivatalnokok is felfüggesztették a 
munkát. 

AURESCU A KRÓNIKA KÉRDÉSÉRE KITÉRŐ VÁLASZT ADOTT A JOGSZABÁLY ELFOGADÁSÁRÓL

Kérdéses kisebbségi törvény
Mindig vannak zavarkeltők, de fenn-
tartjuk a magyar–román stratégiai 
partnerséget – ezt emelte ki egyfajta 
fő üzenetként Szijjártó Péter magyar 
külgazdasági és külügyminiszter a ro-
mán kollégájával folytatott budapesti 
tárgyalásait követő tegnapi sajtótá-
jékoztatón. Bogdan Aurescu kitérő 
választ adott a kisebbségi törvény 
elfogadásának időpontját illetően.

 » PATAKY ISTVÁN

A parlamenttől, a törvényhozói mun-
ka dinamikájától függ, hogy mikor 
kerül napirendre a kisebbségi tör-

vény Romániában – jelentette ki a Króni-
ka kérdésére válaszolva Bogdan Aurescu 
román külügyminiszter a Szijjártó Péter-
rel tartott közös sajtótájékoztatóján. Fel-
vetésünkre, miszerint a hosszú évek óta 
halogatott jogszabály a kormányprogram 
része, a bukaresti diplomácia vezetője 
megerősítette: megvalósítandó célként te-
kintenek a törvény elfogadására.

Azt is megkérdeztük Aurescutól, hogy 
mi a román kormány álláspontja a Ma-
gyarországnak járó európai uniós pénzek 
blokkolásáról szóló tárgyalásokról, a vár-
ható döntésről. A külügyi tárca vezetője 
elmondta: Románia mindig bátorította az 
Európai Bizottság (EB) és Magyarország 
közötti együttműködést, amelyek a leg-
jobb megoldásokat eredményezik. „Biztos 
vagyok abban, hogy olyan megoldás szü-
letik, amely az EB elvárásainak is eleget 
tesz, illetve melynek révén Magyarország 
is megkaphatja az uniós pénzeket” – fo-
galmazott Bogdan Aurescu.

Szijjártó Pétertől azt kérdeztük a tegna-
pi sajtótájékoztatón: milyen esélyt lát Ro-
mánia schengeni csatlakozására, miután 
holland, de újabban svéd részről is eluta-
sításra hajló véleményeket hallhattunk. A 
magyar külgazdasági és külügyminiszter 
arra emlékeztetett, hogy az övezet bővíté-
sének egyértelmű feltétele a határvédelem 
hatékony biztosítása. Hozzátette, nem 
ideológiai, politikai, érzelmi kérdésről van 
szó. „A magyar–román határon nincs mig-
rációs nyomás, ami azt jelenti, a románok 
máshol hatékonyan védik határaikat. A 
magyar és a román határőrség, rendőrség 
közötti együttműködés kiváló. Ezekből a 
tényekből tudunk kiindulni, amelyek arról 
szólnak, hogy Románia teljesíti a schen-
geni elvárásokat. Csak bízom benne, hogy 
a valós teljesítmény alapján születik dön-
tés” – válaszolta a Krónika kérdésére Szij-
jártó Péter. A budapesti sajtótájékoztatón a 
magyar külgazdasági és külügyi tárca ve-
zetője kiemelte: a gazdasági recesszió elke-
rülése, az energiabiztonság megteremtése 

és a bevándorlóáradat kezelése terén is 
nagy segítséget jelent a stratégiai partner-
ség Romániával, Magyarország ezért érde-
kelt annak fenntartásában.

Egyébként éppen húsz éve írták alá a 
két ország stratégiai partnerségéről szóló 
megállapodást. „Mindig vannak ellenér-
dekeltek, mindig vannak zavarkeltők, 
akik akkora hangorkánt gerjesztenek, 
hogy úgy tűnik, mintha többen lennének, 
mint mi. De a helyzet az, hogy a két ország 
jelenlegi kormányainak van egy világos 
és mindenki számára könnyen érthető és 
látható célja, ami pedig az, hogy ezt a stra-
tégiai partnerséget fenntartsuk, egészen 
egyszerűen azért, mert a két országnak 
és a két nemzetnek ez jó” – hangsúlyozta 
Szijjártó Péter. A tárcavezető azt is elmond-

ta, hogy a magyar kormány erőforrásként 
tekint egymás nemzeti közösségeire a 
kétoldalú kapcsolatok szempontjából. A 
magyarországi román nemzeti kisebbség 
költségvetési támogatása hatszorosára 
nőtt 2010 óta, az ortodox egyház támo-
gatása pedig hétszeresére. A miniszter az 
energiaellátás biztonságáról elmondta, 
hogy Romániának jelentős szerepe van 
a földgázbeszerzés diverzifi kációjában, 
amit elősegít a két ország közötti interkon-
nektor kapacitásának évi 1,75 milliárdról 
2,5 milliárd köbméterre bővítése is. Hozzá-
tette: hamarosan aláírják azt a négyoldalú 
megállapodást, amelynek eredményeként 
Magyarország Azerbajdzsánból Georgián 
és Románián keresztül zöld villamos ener-
giát tud majd importálni.

Közös ügyek. Bogdan Aurescu és Szĳ jártó Péter a stratégiai partnerségről egyeztetett

Zelenszkij: az orosz kivonulás hozza el a háború végét
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